
PROTOKÓŁ NR 8/25 Z POSIEDZENIA KOMISJI 

DS. BEZPIECZEŃSTWA I OCHRONY PORZĄDKU PRAWNEGO 

W DNIU 23 STYCZNIA 2025 ROKU 

Przewodniczący Komisji Grzegorz Aplik na podstawie listy obecności 

(załącznik nr 1) stwierdził prawomocność obrad – obecnych 3 radnych. 

Następnie wobec braku projektów uchwał do zaopiniowania poddał pod 

głosowanie następujący porządek obrad: 

1) informacja na temat funkcjonowania w powiecie tarnogórskim 

nieodpłatnej pomocy prawnej w latach 2023-2024, 

2) przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji, 

3) sprawy bieżące. 

Wyniki głosowania: obecnych – 3 „za” – 3, „przeciw” – 0, wstrzymujących 

się” – 0, nie głosowało – 0. Porządek obrad został przyjęty. 

Ad 1) 

Barbara Machura Sekretarz Powiatu przedstawiła informację na temat 

funkcjonowania w powiecie tarnogórskim nieodpłatnej pomocy prawnej 

w latach 2023-2024 (załącznik nr 2). 

Radna Anna Tobor powiedziała, że każdy może skorzystać z nieodpłatnej 

pomocy prawnej pod warunkiem, że złoży oświadczenie. Zapytała co jest 

wymagane w tym oświadczeniu. 

Sekretarz Powiatu powiedziała, że założenia ustawy były takie, że do 

takiego punktu mogła przyjść osoba, która miała niski dochód i nie było 

jej stać na prawnika prywatnie, natomiast na przestrzeni lat to 

ewaluowało. W oświadczeniu znajduje tylko zdanie „oświadczam, że nie 

stać mnie na skorzystanie z płatnej pomocy prawnej” do tego podaje się 

adres i jest składany podpis. Nikt nie weryfikuje tych informacji, ponieważ 
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nie ma narzędzi aby weryfikować zdolność finansową klienta. Pomoc nie 

dotyczy przedsiębiorców, chyba że jest to osoba fizyczna, która prowadzi 

jednoosobową działalność gospodarczą. Pomoc prawna dotyczy wszystkich 

osób fizycznych, ale muszą złożyć takie oświadczenie przy prawniku. 

Osoba świadcząca pomoc prawną musi wypisać tzw. kartę pomocy A 

i kartę pomocy B, są do dokumenty w których określa się m.in. dziedzinę 

prawa z której chciałoby się skorzystać. Te karty pomocy są przesyłane 

raz w miesiącu do Urzędu Wojewódzkiego, gdzie są analizowane i jest 

przekazywana statystyka do Ministerstwa Sprawiedliwości. 

Przewodniczący Komisji zapytał czy w podanych godzinach można podejść 

do punktu świadczącego pomoc prawną czy trzeba wcześniej się umówić. 

Sekretarz Powiatu powiedziała, że w tych punktach prawnicy są stale 

w podanych godzinach, jednak trzeba wcześniej się umówić za 

pośrednictwem pracownika Starostwa Powiatowego lub przez stronę 

ministerstwa. Jest do tego stworzony dedykowany system. Umawia się 

na konkretny dzień i godzinę, można umówić się nawet z konkretnym 

prawnikiem. W Tarnowskich Górach jest bardzo dużo klientów i czasami 

trzeba czekać 1,5 do 2 tygodni na wizytę. W zamiejscowych punktach jest 

„luźniej”. Jest to ogólna tendencja, ponieważ zgodnie z ogólnopolskim 

sprawozdaniem większość mieszkańców mniejszych miejscowości woli 

przyjeżdżać do punktu w siedzibie powiatu niż tego, który znajduje się 

w ich gminie. 

Przewodniczący Komisji zapytał na jakiej podstawie zawierana jest umowa 

z osobami obsługującymi te punkty. 

Sekretarz Powiatu poinformowała, że 3 punkty muszą być obsadzone 

przez organizacje pozarządowe, więc co roku jest ogłaszany otwarty 

konkurs ofert dla organizacji pozarządowych na wyłonienie tej organizacji 

aby świadczyła pomoc prawną i ta organizacja podpisuje umowę 

o powierzeniu realizacji zadania publicznego. Jeśli chodzi o pomoc prawną 
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świadczoną przez adwokatów i radców prawnych, to pod koniec roku izby 

adwokackie przydzielają osoby do obsługi prawnej w każdym powiecie. 

Następnie Powiat zawiera indywidualne umowy zlecenia z tymi osobami. 

Przewodniczący Komisji zapytał czy prowadzone są ankiety zadowolenia 

klientów po udzieleniu porady prawnej. 

Sekretarz Powiatu odpowiedziała, że w jednej z kart pomocy są pytania 

dotyczące zadowolenia klienta i jeśli klient ma ochotę, to ją wypełnia. 

Przewodniczący Komisji stwierdził, że pomoc prawna jest bardzo 

potrzebna. 

Sekretarz Powiatu powiedziała, że dzięki nieodpłatnej pomocy prawnej 

Powiat wychodzi naprzeciw klientom, którzy mają zarówno drobne jak 

i poważne problemy prawne. Dzięki temu np. osoby starsze mogą 

skorzystać z pomocy i porady. Jest również możliwość dla osób 

niepełnosprawnych umówienia wizyty u nich w domu. 

Ad 2) 

Przewodniczący Komisji poddał pod głosowanie protokół nr 7/24 

z posiedzenia Komisji w dniu 12 grudnia 2024 roku. 

Wyniki głosowania: obecnych – 3, „za” – 3, „przeciw” – 0, 

„wstrzymujących się” – 0, nie głosowało – 0. Protokół został przyjęty. 

Ad 3) 

Przewodniczący Komisji odczytał sprawozdanie z działalności Komisji 

ds. Bezpieczeństwa i Ochrony Porządku Prawnego VII kadencji w 2024 

roku. Następnie mówił na temat „Akcji zima” i wskazał, że temat ten 

będzie szeroko omawiała Komisja ds. Infrastruktury i Środowiska 

na posiedzeniu w lutym. Na koniec poinformował, że na jutrzejszej sesji 

Rady Powiatu będzie punkt dotyczący sprawozdania z działalności Komisji 
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Bezpieczeństwa i Porządku za 2024 rok, która działa przy Staroście 

Tarnogórskim. 

Porządek posiedzenia Komisji został wyczerpany. Na tym zakończono 

posiedzenie Komisji. 

Przewodniczący Komisji ds. Bezpieczeństwa i Ochrony Porządku Prawnego 

(-) Grzegorz Aplik 


	PROTOKÓŁ NR 8/25 Z POSIEDZENIA KOMISJI DS. BEZPIECZEŃSTWA I OCHRONY PORZĄDKU PRAWNEGO W DNIU 23 STYCZNIA 2025 ROKU
	1) informacja na temat funkcjonowania w powiecie tarnogórskim nieodpłatnej pomocy prawnej w latach 2023-2024,
	2) przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji,
	3) sprawy bieżące.
	Ad 1)
	Ad 2)
	Ad 3)

